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KITAB HUKUM TAJWID BACAAN AL-QURAN 
 
 
BAB  1 : JENIS-JENIS WAQAF 
 
Waqaf ( وق   ف ). 
 
Dari sudut bahasa: Berhenti / menahan.  
 
Dari sudut istilah tajwid: Menghentikan seketika bacaan secara memutuskan suara di akhir 
perkataan untuk bernafas dengan niat ingin menyambungkan kembali bacaan. 
 
Terdapat beberapa jenis Waqaf iaitu Waqaf Lazim / Waqaf Jaiz  / Waqaf Muraqabah / Waqaf 
Mamnu' / Saktah Latifah 
 
Waqaf Lazim ( ال   لازم  الوق     ف ) / Waqaf Tam ( الت      ام الوق     ف ). 
 
Menghentikan bacaan pada rangkai kata yang sempurna maknanya serta lafaz (dari segi i'rab) 
dan maksudnya tidak tergantung dengan kata-kata berikutnya. Waqaf ini bertanda:( م )  
 

Contoh : Surah Al-Baqarah (2) Ayat 26 

 
 

Contoh : Surah An-Nisaa’ (4) Ayat 118 
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Waqaf Ja'iz (Berhenti Harus) الج      ائز الوق     ف .  
 
Bacaan diharuskan berhenti atau sambung. Kedudukan hukum bahagian ini kadangkala sama 
(berhenti atau sambung), kadangkala sambung lebih baik dari berhenti dan kadangkala berhenti 
lebih baik dari sambung (iaitu menghentikan bacaan pada rangkai kata yang tidak merosakkan 
maknanya).  
 
Waqaf Ja’iz terdapat 3 pecahan iaitu Kafi, Tasawi & Hasan 
 
Waqaf Kafi ( الك        افي الوق     ف ). 
 
Bacaan harus diberhentikan atau disambung malah berhenti lebih baik dari sambung. Ia 
dinamakan demikian kerana lafaznya sempurna dan tidak bergantung dengan lafaz selepasnya. 
Tandanya(  قل     ي ). 
 

 
Contoh : Surah Al-Baqarah (2) Ayat 205 

 
 

Contoh : Surah Al-Baqarah (2) Ayat 263 
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Waqaf Tasawi( التس        اوي وق   ف ). 
 
Kedudukan hukum bacaan tersebut ketika berhenti dan sambung adalah sama. Tandanya:( ج ). 
 

Contoh : Surah At-Taubah (9) Ayat 73 

 
 
Waqaf Hasan( الحس     ن الوق     ف ). 
 
Bacaan yang diharuskan berhenti atau sambung malah sambung adalah lebih baik dari berhenti. 
Ia dinamakan demikian kerana memberhentikan bacaan padanya adalah lebih baik. Tandanya       
 .( ص     لي )
 

Contoh : Surah Al-Maaidah (5) Ayat 8 

 
 

Contoh : Surah Al-Maaidah (5) Ayat 27 

 



5 

Waqaf Muraqabah (Berhenti Pemerhatian) وق   ف المراقب       ة.  
 
Ia juga dinamakan Waqaf Ta'anuq (Berhenti Berikat) iaitu memberhentikan bacaan pada salah 
satu dari dua tempat Waqaf yang berdekatan tanpa Waqaf pada kedua-duanya.  

 
Contoh : Surah Al-Baqarah (2) Ayat 2 

 
 
Waqaf Mamnu' (Berhenti Tertegah) الممن   وع الوق    ف .  
 
Menghentikan bacaan pada rangkai kata yang tidak sempurna maknanya kerana makna dan 
lafaznya masih tergantung dengan kata-kata yang berikutnya dan ia ditegah berhenti. Tanda 
Waqaf tersebut ialah:( لا  ) 
 

Contoh : Surah Al-Maaidah (5) Ayat 53 

 
 
Saktah Latifah (Berhenti baik / Elok)  اللطیف           ة الس         كتة .  
 
Iaitu menghentikan seketika bacaan tanpa bernafas sekadar dua harakat. Tandanya ialah:( س ). 
 

Contoh : Surah Al-Kahfi (18) Ayat 1 
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BAB 2 : JENIS-JENIS HAMZAH 
 
Hamzah yang terdapat di dalam al-Quran terbahagi kepada dua bahagian iaitu Hamzah Wasal 
dan Hamzah Qat'ie. 
 
 
Hamzah Qat'ie( القط     ع ھمزة ). 
 
Hamzah ini tetap disebut pada permulaan bacaan, pada ketika bacaan sambung dan pada tulisan. 
Hamzah ini dinamakan dengan Hamzah Qat'ie ialah kerana ia memutuskan beberapa huruf dari 
huruf yang lain ketika membacanya. Hamzah Qat'ie terletak pada awal kalimah, pada pertengahan 
kalimah atau pada akhir kalimah. Ia juga terletak pada kata nama (isim), kata kerja (fe'el) dan 
sendi nama (harf). 
 
Hukumnya ialah ia perlu disebut ketika membacanya.  

 
Contoh : Surah Al-Baqarah (2) Ayat 4 

 
 

Contoh : Surah A-li ‘Imraan (3) Ayat 5 

 
 
 
Hamzah Wasal ( الوص    ل  ھمزة ). 
 
Ia disebut pada permulaan bacaan dan digugurkan sebutannya ketika dibaca secara sambung 
dengan huruf sebelumnya. Ia dinamakan demikian kerana disambung dengan huruf yang 
bertanda Sukun pada awal perkataan. Tanda Hamzah Wasal ialah terdapat huruf Sad di atas 
huruf Alif. 
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Hukum Hamzah yang berbaris atas:  
 
Hamzah Wasal yang berbaris atas disebut ketika memulakan bacaan dengannya jika sekiranya ia 
berada di dalam kata sandang ( ال ) takrif yang sentiasa disandang pada kata nama am. 
Contohnya: ( ال    رحمن ال     رحیم  - الحم         د الله رب الع         المین )  
 

Contoh : Surah Al-Faatihah (1) Ayat 2 

 
 

Contoh : Surah Al-Faatihah (1) Ayat 3 

 
 
Hukum Hamzah yang berbaris bawah:  
 
Ia disebut ketika memulakan bacaan jika sekiranya ia berada di dalam kata kerja, huruf ketiganya 
berbaris atas atau berbaris bawah atau berada di dalam terbitan kata kerja yang telah lalu               
 .( الفع      ل الماض      ي )
 
Contohnya: ( ارج    ع إلیھ    م) (اس          تكبارا ف          ي الأرض) (  ادف     ع ب     التي ھ     ي أحس     ن  ) 
 
Perhatian penting: Di dalam bacaan, Hamzah Wasal terdapat pada tujuh tempat iaitu:                     
 .( اب    ن - ابن     ة - امرؤ - امرأة - اثنتی             ن - اس   م )
 
Manakala hukum mula bacaan Hamzah Wasal di dalam kalimah-kalimah ini ialah wajib dibaca 
dengan baris bawah.  

 
Contoh : Surah At-Taubah (9) Ayat 80 
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Contoh : Surah Taha (29) Ayat 24 

 
 
Hukum Hamzah yang berbaris hadapan:  
Ia disebut ketika memulakan bacaan dengannya, jika huruf yang ketiga di dalam kata kerja 
suruhan berbaris hadapan.  
Contohnya:      (   ادع إل      ي س      بیل رب      ك  - ارك    ض برجل    ك )  

 
Contoh : Surah Al-A’raaf (7) Ayat 55 

 
 

Contoh : Surah Yusuf (12) Ayat 9 

 
 
HUKUM GUGUR HAMZAL WASAL 
 
Ketika bacaan sambung, Hamzah Wasal tidak disebut di dalam bacaan untuk mengukuhkan huruf 
Sukun ketika itu ke atas huruf selepasnya dan ia tidak memerlukan kepada Hamzah. Pada ketika 
ini Hamzah Wasal tidak disebut di dalam bacaan sambung. Ketika memulakan bacaan dengan 
Hamzah Wasal, barisnya mestilah disebut sama ada ia berbaris atas, berbaris bawah atau 
berbaris hadapan.  
 
Jika Hamzah Wasal berada di dalam satu kalimah contohnya: ( واالله  ia tidak boleh ,( وب       الحق - 
disebut sama sekali kerana tidak sah menyebutnya secara berasingan dalam apa keadaan 
sekalipun.  
 
Apabila Hamzah Wasal yang berbaris bawah bertemu dengan Hamzah Istifham (persoalan), 
Hamzah Wasal perlu dibuang dan disebut Hamzah Istifham secara berbaris di atas.  
 
Keadaan ini terdapat pada tujuh tempat di dalam al-Quran iaitu:-  
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Pertama: ( أتخ        ذتم ) dari firman Allah (    ق    ل أتخ    ذتم عن    د االله عھ     دا ). 
 
Kedua:( أطل   ع ) dari firman Allah(   أطل     ع الغی     ب أم أتخ     ذتم عن     د االله عھ     دا ). 
 
Ketiga: ( أف        ترى ) dari firman Allah (  أف       ترى عل       ى االله ك       ذبا ). 
 
Keempat: ( أص       طفى ) dari firman Allah (    أص       طفى البن       ات عل       ى البنی       ن ). 
 
Kelima: ( أتخ     ذناھم ) dari firman Allah (  الأبص        ار أتخ    ذناھم س    خریا أم زاغ    ت عنھ    م ). 
 
Keenam: ( أس           تكبرت ) dari firman Allah (  أس      تكبرت أم كن      ت م      ن الع      الین ). 
 
Ketujuh:(أس            تغفرت)dari firman Allah (   س       واء علیھ       م أس       تغفرت أم ل       م تس       تغفر لھ       م ) 
 
Hamzah Wasal yang berbaris di bawah juga apabila bertemu dengan Hamzah Istifham 
(persoalan), Hamzah Wasal mestilah dibuang dan Hamzah Istifham mesti disebut secara berbaris 
di atas.  

 
Contoh : Surah Al-Baqarah (2) Ayat 72 

 
 

Contoh : Surah Al-Baqarah (2) Ayat 72 

 
 

Contoh : Surah Al-Baqarah (2) Ayat 169 
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BAB 3 : QALQALAH ( القلقل         ة )  
 
Dari sudut bahasa: Bergerak-gerak dan gementar.  
 
Dari sudut istilah Ilmu Tajwid: Bunyi lantunan yang kuat dari makhraj hasil dari bacaan huruf yang 
bertanda Sukun di mana makhrajnya ditekan terlalu kuat kemudian dilepaskan dalam waktu yang 
singkat sama ada huruf Sukun itu asli atau mendatang. 
 
Terdapat 3 peringkat Qalqalah iaitu:  
 
Lantunan yang paling rendah ( ش   دة أق   ل ):  
 
Apabila huruf Qalqalah terletak di pertengahan kalimah contohnya: Huruf Qaf di dalam kalimah        
 .( وخلقن     اكم أزواج     ا )

 
Contoh : Surah Yaa Siin (36) Ayat 54 

 
 

Contoh : Surah Yaa Siin (36) Ayat 59 

 
 

Contoh : Surah An-Naba’ (78) Ayat 8 

 
 
Lantunan yang sederhana iaitu pertengahan (  متوس    ط ش    دة ):  
 
Apabila memberhentikan bacaan pada huruf Qalqalah dan huruf tersebut tidak bersabdu 
(bertasydid) contohnya: Huruf Ta'( ط )di dalam kalimah (  واالله م    ن وراء محی    ط )  
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Contoh : Surah Hud (11) Ayat 92 

 
 

Contoh : Surah Qaaf (50) Ayat 7 

 
 
Lantunan yang paling tinggi (  أقص    ى ش    دة ):  
 
Apabila memberhentikan bacaan pada huruf Qalqalah dan huruf tersebut bersabdu (bertasydid) 
contohnya huruf Qaf di dalam kalimah ( ق    ال رب أحك    م ب    الحق )  

 
Contoh : Surah Al-Baqarah (2) Ayat 176 

 
 

Contoh : Surah A-li ‘Imraan (3) Ayat 108 
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BAB 4 : NUN DAN TANWIN 
 
Nun Sukun (yang berbaris Sukun)  الن     ون الس     اكنة :  
 
Nun yang berbaris mati dan bacaannya terhenti mengikut huruf yang berada selepasnya.  
 
Nun Tanwin (yang berbaris dua)  ن  ون  لتن          وین :  
 
Nun tambahan yang bertanda Sukun terdapat di akhir kata nama am yang bertanwin sahaja. Ia 
wujud dari segi bacaan tetapi ia tidak wujud dari segi tulisan dan ketika memberhentikan bacaan 
padanya. Tandanya ialah baris dua di hadapan (  ٌ), baris dua di atas(  ً)atau baris dua di bawah(  ٍ). 
Nun Sukun(  ْ)yang lahir dari tanwin juga dibaca dengan Sukun di dalam Hukum Tajwid.  
 
Perhatian:  
Apabila terdapat Hamzah Wasal selepas Nun Sukun dan Tanwin, kedua-duanya tidak boleh 
dibaca dengan hukum Izhar, Idgham, Iqlab dan Ikhfa' tetapi kedua-duanya mestilah dibaca 
dengan baris bawah untuk mengelakkan dari bertemu dua baris Sukun kecuali huruf Nun yang 
terdapat pada huruf Jar (sendi nama bahasa Arab) seperti di dalam kalimah( من ), ia dibaca 
dengan baris atas (untuk mengelak dari bertemu dua huruf Sukun) kerana sebutannya terlalu 
berat. Perlu diberi perhatian juga tentang hukum yang sama dengan hukum Nun Sukun atau 
Tanwin, ia juga mesti dibaca dengan baris atas ketika membaca secara sambung.  
 
Ia terbahagi kepada 4 iaitu Iqlab (  الإق     لاب ) / Idgham ( الإدغ  ام ) / Izhar(  الإظھار ) 
& Ikhfa' ( الإخف      اء ). 
 
Iqlab ( الإق     لاب ). 
 
Dari sudut bahasa: Menukarkan sesuatu kepada sesuatu.  
 
Dari sudut istilah Ilmu Tajwid: Menukarkan bunyi Nun Sukun dan Tanwin kepada bunyi huruf Mim 
lalu diikhfa'kan (disembunyikan) ke dalam huruf Ba' yang berbaris serta dikekalkan sifat dengung.  
 
Dinamakan Iqlab ialah kerana Nun Sukun atau Tanwin bertukar menjadi Mim yang tersembunyi. 
Hurufnya ialah Ba'.  

 
Contoh : Surah An-Nahl (16) Ayat 66 
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Contoh : Surah Al-Israa’ (17) Ayat 71 

 
 
 
Idgham ( الإدغ  ام ). 
 
Dari sudut bahasa: Memasukkan sesuatu ke dalam sesuatu. Dari sudut istilah Ilmu Tajwid: 
Memasukkan huruf pertama yang bertanda Sukun ke dalam huruf berikutnya yang berbaris dan 
menjadikan huruf yang berikutnya bersabdu serta terangkat lidah ketika menyebutnya.  
 
Idgham ini terbahagi kepada dua bahagian:- Idgham Bighunnah (memasukkan serta 
dengung) dan Idgham Bila Ghunnah (memasukkan tanpa dengung). 
 
Idgham tidak akan terhasil kecuali dari dua kalimah. Bilangan huruf Idgham sebanyak enam huruf 
yang terhimpun di dalam kalimah( ی      رملون ) 
 
Idgham Bighunnah (memasukkan serta dengung)( إدغ    ام بغن    ة ). 
 
Ia dari empat huruf yang terhimpun di dalam kalimah ( ینم      و ) iaitu Ya', Nun, Mim dan Wau. 
Apabila salah satu dari hurufnya bertemu dengan Nun Sukun atau Nun Tanwin dengan syarat di 
dalam dua kalimah, ia mestilah dibaca secara Idgham Bighunnah atau Ma'al Ghunnah kecuali 
pada dua tempat iaitu: (  ن والقل     م وم     ا یس     طرون  - ی    س والق       رآن الحكی       م ). 
 
Hukum membacanya pula ialah Izhar Mutlaq berlainan dengan kaedah asal kerana mengikut 
bacaan riwayat Hafs.  

 
Contoh : Surah Al-Baqarah (2) Ayat 58 
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Contoh : Surah Al-Baqarah (2) Ayat 270 

 
 

Contoh : Surah Al-Baqarah (2) Ayat 270 

 
 
Idgham Bila Ghunnah (  إدغ  ام ب  دون غن  ة )  
 
Iaitu memasukkan tanpa dengung. Ia terdiri dari dua huruf iaitu Ra' dan Lam. Apabila salah satu 
dari dua huruf tersebut bertemu dengan Nun Sukun atau Tanwin dengan syarat di dalam dua 
kalimah yang berasingan, ia mestilah dibaca dengan Idgham Bila Ghunnah kecuali pada Nun          
 kerana di dalam bacaan ini wajib diam seketika (tanpa menyambung nafas) dan ia ( من راق  )
tidak diidghamkan.  

 
Contoh : Surah Al-Baqarah (2) Ayat 25 
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Contoh Surah Saba’ (34) Ayat 15 

 
 

Contoh : Surah Muhammad (47) Ayat 8 

 
 
Izhar (  الإظھار ). 
 
Dari sudut bahasa: Menyatakan, menerangkan sesuatu.  
 
Dari sudut istilah Ilmu Tajwid: Mengeluarkan sebutan setiap huruf dari makhrajnya (tempat 
keluarnya) tanpa dengung. 
 
Izhar terbahagi kepada 2 bahagian iaitu Halqi & Mutlak 
 
Izhar Halqi ( الإ  .( ظھ   ار الحلق   ي 
 
Dari sudut bahasa: Menyatakan, menerangkan sesuatu.  
Dari sudut istilah Ilmu Tajwid: Mengeluarkan sebutan setiap huruf dari makhrajnya (tempat 
keluarnya) tanpa dengung. Ia dinamakan Halqi kerana enam hurufnya keluar dari kerongkong.  
 
Huruf-huruf tersebut ialah: Hamzah( أ ), Ha'( ھـ ), 'Ain( ع ), Ha'( ح ), Ghain( غ )dan Kha'( خ ). 
 

Contoh : Surah Al-Faatihah (1) Ayat 7 
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Contoh : Surah A-li ‘Imraan (3) Ayat 20 

 
 
 
Izhar Mutlaq ( الإظھ  ار المطل  ق ). 
 
Dari sudut bahasa: Menyatakan, menerangkan sesuatu.  
 
Dari sudut istilah Ilmu Tajwid: Mengeluarkan sebutan setiap huruf dari makhrajnya (tempat 
keluarnya) tanpa dengung. Ia dinamakan Mutlaq ialah kerana makhrajnya bukan dari tekak atau 
mulut. Izhar Mutlaq dibaca apabila huruf Ya' atau Wau terdapat selepas Nun Sukun di dalam satu 
kalimah.  
 
Ia terdapat pada empat tempat sahaja di dalam al-Quran iaitu:  
 .( ال        دنیا - بنی          ان -  ص     نوان  - قن     وان )
 
Manakala (  ی      س والق      رآن الحكی      م ) ,(ن والقل     م وم     ا یس     طرون  ) pula, hukum kedua-duanya 
adalah Izhar Mutlaq walaupun ia berada di dalam dua kalimah kerana mengikut bacaan riwayat 
Hafs. 
 

 
Contoh : Surah At-Taubah (9) Ayat 109 
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Contoh : Surah Al-An’aam (6) Ayat 99 

 
 
 
Ikhfa' ( الإخف      اء ). 
 
Dari sudut bahasa: Tersembunyi.  
 
Dari sudut istilah Ilmu Tajwid: Membaca huruf yang sifatnya antara Izhar dan Idgham tanpa sabdu 
serta mengekalkan sifat dengung pada huruf yang pertama. 
Ia dinamakan Haqiqi ialah untuk menghasilkan Ikhfa' di dalam Nun Sukun dan Tanwin dengan 
lebih banyak selain dari kedua-duanya. Huruf Ikhfa' terdiri dari lima belas huruf yang terhimpun di 
dalam bait syair:  
  ( ص   ف ذا ثن   ا ك   م ج   اد ش   خص ق   د س   ما دم طیب   ا زد ف   ي تق   ى ض   ع ظالم   ا            )

 
Contoh : Surah An-Naml (27) Ayat 11 

 
Contoh : Surah An-Naml (27) Ayat 11 
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BAB 5 : NUN DAN MIM TASYDID 
 
 
Nun dan Mim yang bersabdu.  
 
Nun yang bersabdu, Mim yang bersabdu dan huruf yang bersabdu pada asalnya terdiri dari dua 
huruf iaitu huruf yang pertama Sukun dan yang kedua berbaris. 
 
 
MIM BERSABDU (TASYDID) 
 
Mim bersabdu pada asalnya terdiri dari dua Mim, pertama Sukun dan kedua berbaris. Mim Sukun 
dimasukkan ke dalam Mim yang berbaris sehingga kedua-duanya membentuk satu huruf yang 
bersabdu. Hukum Mim yang bersabdu adalah wajib dibaca secara Izhar Ghunnah (menzahirkan 
dengungnya) sepanjang dua harakat. Mim yang bersabdu dinamakan huruf dengung yang 
disabdukan.  
 
 

Contoh : Surah Az-Zumar (39) Ayat (4) 

 
Contoh : Surah ‘Abasa (80) Ayat (23) 

 
 
 
 
NUN BERSABDU (TASYDID) 
 
Nun bersabdu pada asalnya terdiri dari: Dua Nun, pertama Sukun dan kedua berbaris, Nun yang 
berbaris mati dimasukkan ke dalam Nun yang berbaris hidup sehingga kedua-duanya membentuk 
satu huruf yang bersabdu. Hukum Nun yang bersabdu adalah wajib dibaca secara Izhar 
Ghunnah (menzahirkan dengungnya) sepanjang dua harakat. Nun yang bersabdu dinamakan 
huruf dengung yang disabdukan.  
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Contoh : Surah At-Takaathur (102) Ayat 6 

 
 

Contoh : Surah At-Takaathur (102) Ayat 7 
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BAB 6 : MIM SUKUN (MATI) 
 
Mim Sukun yang terletak sebelum huruf hijaiah (Huruf Arab) kesemuanya kecuali ketiga-tiga Huruf 
Mad kerana untuk mengelakkan dari bertemu dua huruf Sukun. 
 
 
Izhar Syafawi ( الش          فوي الإظھار ). 
 
Dari sudut bahasa: Menyatakan, menerangkan sesuatu.  
 
Dari sudut istilah Ilmu Tajwid: Mengeluarkan sebutan setiap huruf dari makhrajnya (tempat 
keluarnya) tanpa dengung. Ia dinamakan syafawi kerana Mim Sukun iaitu huruf yang zahir keluar 
dari dua bibir mulut dan ia disandarkan kepada makhraj huruf yang zahir kerana tepat sebutannya.  
 
Izhar Syafawi adalah terdiri dari dua puluh enam huruf iaitu kesemua huruf hijaiah selepas 
dibuang huruf Mim dan Ba'. Perlu diperhatikan apabila terdapat huruf Wau atau Fa' selepas Mim 
Sukun, huruf Mim Sukun mestilah dibaca secara Izhar Syafawi (dinyatakan sebutan) supaya 
terselamat dari keraguan membacanya secara Ikhfa' di mana huruf Mim wajib dibaca secara Ikhfa' 
ketika bertemu dengan huruf Ba' kerana makhraj huruf Mim dengan huruf Wau adalah sama 
manakala makhraj huruf Mim dengan huruf Fa' pula adalah berhampiran.  
 

 
Contoh : Surah Al-Fajr (89) Ayat 6 

 
 

Contoh : Surah Al-Fajr (89) Ayat 8 

 
 

Contoh : Surah Asy-Syams (91) Ayat 13 
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Ikhfa' Syafawi ( الإخف       اء الش       فوي ). 
 
Dari sudut bahasa: Tersembunyi  
 
Dari sudut istilah Ilmu Tajwid: Membaca huruf yang sifatnya antara Izhar dan Idgham tanpa sabdu 
serta mengekalkan sifat dengung pada huruf pertama.  
 
Ia dinamakan Syafawi kerana Huruf Mim dan Ba' sama-sama keluar dari dua bibir mulut.  
Ikhfa' Syafawi terdiri dari satu huruf iaitu Ba'.  
 

Contoh : Surah A-Tuur (52) Ayat 20 

 
 

Contoh : Surah Al-Qamar (54) Ayat 34 

 
 
 
 
Idgham Mithlain Saghir (   إدغ     ام مثلی     ن ص     غیر ) 
 
Dari sudut bahasa: Memasukkan sesuatu ke dalam sesuatu.  
 
Dari sudut istilah Ilmu Tajwid: Memasukkan huruf pertama yang bertanda Sukun (mati) ke dalam 
huruf berikutnya yang berbaris hidup dan menjadikan huruf yang berikutnya bersabdu serta 
terangkat lidah ketika menyebutnya. 
 
Ia dinamakan Mithlain (dua jenis huruf yang sama) kerana ia terbentuk dari dua huruf yang sama 
makhraj dan sifat manakala dinamakan saghir (kecil) pula ialah kerana huruf yang pertama 
berbaris Sukun (mati) dan huruf kedua berbaris hidup.  Idgham Mithlain Saghir terdiri dari satu 
huruf iaitu Mim.  
 
 
 
 
 
 



22 

 
Contoh : Surah Al-Waaqi’ah (56) Ayat 81 

 
 

Contoh : Surah Al-Hadiid (570 Ayat 10 
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BAB 7 : LAM SUKUN (MATI) 
 
Huruf-huruf Lam Sukun di dalam al-Quran terbahagi kepada tiga bahagian: Lam Ta'rif                      
 .( لام الح     رف ) dan Lam Harfi ( لام الفع          ل ) Lam Fi'li ,( ال ) atau Lam ( لام التع             ریف )
 
Lam Ta'rif   ( لام التع           ریف ) atau Lam ( ال ) 
 
Lam ( ال ) iaitu Lam yang dikenali dengan Lam Ta'rif yang dapat bersama-sama dengan kata 
nama (isim). 
Ia juga sebagai tambahan untuk membentuk kalimah sama ada kalimah tersebut boleh ditulis 
tanpanya seperti ( الأرض  ) ataupun tidak boleh ditulis tanpanya seperti ( ل        ذینا ) menyebabkan 
penambahan Alif Lam ( ال ) ke dalam kalimah sedemikian adalah sangat perlu, dengan kata lain 
ia tidak boleh dipisahkan dari kalimah yang berada bersamanya. Hukum bacaan di dalam 
bahagian ini ialah wajib dibaca secara Idgham (dimasukkan) jika terdapat huruf Lam selepasnya 
seperti         ( ال   ذي ) dan wajib dibaca secara Izhar jika terdapat Huruf Ya' atau Hamzah 
selepasnya seperti kalimah: ( والیس         ع ) dan ( الأن  ). 
 
Lam Ta’rif terbahagi kepada 2 iaitu Qamariyah & Syamsiyah 
 
Lam Qamariah (ال   لام القمری       ة) terdiri dari empat belas huruf. Ia terkumpul di dalam bait syair:   
 .( اب   غ حج   ك وخ   ف عقیم   ة   )
 
Hukum Lam Qamariah ialah Izhar (dinyatakan) dan sebab huruf Lam dibaca secara Izhar ketika 
bersama dengan huruf-huruf ini ialah kerana makhraj makhraj huruf Lam terletak berjauhan 
dengan makhraj empat belas huruf tersebut.  

 
Contoh : Surah At-Takwiir (81) Ayat 3 

 
 

Contoh : Surah At-Takwiir (81) Ayat 6 

 
 
Lam Syamsiah (   ال      لام الشمس      یة ) terdiri dari empat belas huruf. Ia terkumpul di dalam bait 
syair:  (    ط    ب ث    م ص    ل رحم    ا تف    ز ض    ف ذا نع    م دع س    وء ظ    ن زر ش    ریفا للك    رم ). 
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Hukum Lam Syamsiah adalah Idgham (memasukkan) dan sebab huruf Lam dibaca secara 
Idgham ketika bersama dengan huruf ini ialah kerana makhraj Lam Syamsiah adalah sama 
dengan makhraj huruf Lam dan terletak berdekatan dengan huruf-huruf lain yang tersebut di atas.  

 
Contoh : Surah An-Naazi’aat (79) Ayat 1 

 
 

Contoh : Surah An-Naazi’aat (79) Ayat 4 

 
 
Lam Fi'li (  لام الفع        ل ) 
 
Lam Sukun yang terletak pada kata kerja (Fe'el) sama ada kata kerja tersebut yang telah lalu 
(madhi), sedang berlaku (mudharik) / akan datang atau kata kerja seru dan dalam semua keadaan 
sama ada ia terletak pada pertengahan ayat atau di akhir ayat. 
 
Idgham: Lam Fi'li dibaca secara Idgham apabila terdapat selepasnya huruf Ra' atau Lam.  

 
Contoh : Surah Al-Israa’ (17) Ayat 95 
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Contoh : Surah Taha (20) Ayat 114 

 
 
Izhar: Lam Fi'li dibaca secara Izhar apabila terdapat selepasnya salah satu huruf hijaiah 
kecuali huruf Ra' dan Lam.  

 
Contoh : Surah Hud (11) Ayat 81 

 
 

Contoh : Surah Yusuf (12) Ayat 10 

 
 
 
Lam Harfi ( لام الح    رف ). 
 
Lam Sukun yang berada di dalam sendi nama (harf) iaitu di dalam( ھل), (ب    ل )sahaja dan tidak 
terdapat di dalam kalimah yang lain di dalam al-Quran selain dari dua kalimah tersebut. 
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Idgham: Lam Harfi dibaca secara Idgham apabila terdapat huruf Ra' atau Lam selepasnya 
kecuali pada ayat ( ب     ل ران ) di mana hukumnya adalah Izhar (nyata) kerana terdapat hukum 
yang mewajibkan diam (berhenti seketika tanpa bernafas) yang menghalang dari Idgham.  

 
Contoh : Surah Al-Baqarah (2) Ayat 116 

 
 

Contoh : Surah An-Nisaa’ (4) Ayat 158 

 
 
Izhar: Lam Harfi dibaca secara Izhar (nyata) apabila terdapat salah satu huruf hijaiah 
selepasnya kecuali huruf Ra' dan Lam.  

Contoh : Surah Al-Maaidah (5) Ayat 112 

 
 

Contoh : Surah Qaaf (50) Ayat 2 
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BAB 8 : HUKUM MAD 
 
Mad ( مد ) 
 
Dari sudut bahasa: Lebih / Tambahan. Dari sudut istilah Ilmu Tajwid: Memanjangkan sebutan lebih 
dari dua harakat ketika membaca huruf Mad (pemanjang) atau Lin yang bertemu dengan huruf 
Hamzah atau baris Sukun.  
Huruf Mad terdiri dari tiga huruf iaitu Alif ( ا ),  Wau ( و ) dan Ya' ( ي ). 
 
Huruf Wau disyaratkan huruf sebelumnya berbaris di hadapan dan huruf Ya' pula disyaratkan 
huruf sebelumnya berbaris di bawah manakala huruf Alif tidak baris lain yang berada sebelumnya 
selain baris di atas.  
 
Huruf Ya' dan Wau apabila berbaris Sukun dan huruf sebelumnya berbaris di atas, kedua-dua 
huruf tersebut tidak dinamakan huruf Mad tetapi ia dinamakan Huruf Lin. 
 
Mad terbahagi 2 iaitu Mad Asli & Mad Far’i 
 
 
Mad Tabi'I (  الم      د الطبیع      ي ) atau Mad Asli (  الم    د الأص    لى ) 
 
Mad yang terdapat huruf hijaiah selain dari huruf Hamzah dan Sukun selepasnya dan ia 
dinamakan Tabi'i ialah kerana pembaca yang memiliki sifat kejadian yang sempurna tidak 
mengurangkan kadar Madnya iaitu dua harakat dan tidak pula melebihi dari itu. 
 
Ketika Berhenti dan Sambung 
Apabila huruf Mad berada dalam keadaan tetap, sambung dan berhenti, huruf tersebut dibaca 
secara Mad (panjang) sama ada ketika sambung dan berhenti. Begitu juga sama ada ketika 
berada di pertengahan kalimah seperti  ( مال  ك)  (یوص           یكم  ) atau di akhir kalimah seperti                
 ( والش   مس وض   حاھا )
 
Di dalam bahagian ini disyaratkan tidak terdapat huruf Hamzah atau Sukun selepas huruf Mad.  

 
Contoh : Surah Al-Mutaffifiin (83) Ayat 26 
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Contoh : Surah Al-Buruuj (85) Ayat 8 

 
 
Ketika Sambung 
 
Mad Asli atau Tabi'i dalam keadaan berhenti sahaja khususnya yang berkaitan dengan Mad Silah 
Kecil (  م      د الصلةالص      غرى ) iaitu huruf Wau kecil yang terdapat selepas Ha' Dhamir berbaris 
hadapan( ُـھ )dan huruf Ya' kecil terletak selepas huruf Ha' Dhamir berbaris bawah    ( ِـھ ), begitu 
juga supaya huruf Ha' kinayah disambung dengan huruf Wau atau Ya', huruf Mad disyaratkan 
mestilah terletak di antara dua huruf yang berbaris hidup seperti kalimah( إنھ ھو) ( ب       ھ بص       یرا  )    
 
Dalam keadaan ini huruf wau dan Ya' dibaca secara Mad sepanjang dua harakat (dengan syarat 
tidak terdapat huruf Hamzah yang berasingan darinya di dalam kalimah lain) dalam keadaan 
sambung tetapi jika dalam keadaan berhenti ia tidak dibaca secara Mad.  

 
Contoh : Surah ‘Abasa (80) Ayat 35 

 
 
Contoh : Surah Al-Mutaffifiin (83) Ayat 26 

 
 
Mad Asli atau Tabi'i dalam keadaan berhenti sahaja akan dibaca secara panjang sekiranya huruf 
Mad tersebut tetap berada di dalam keadaan berhenti bukan ketika sambung. Ia dibaca panjang 
pada huruf-huruf Alif yang ditukar dari baris dua di atasnya (Tanwin) seperti  ( علیمًا حكیمًا )  
dengan memberhentikan bacaan pada huruf Alif ( حكیمًا ) dan disyaratkan supaya Alif ini dibaca 
secara Mad tanpa menyambungnya dengan kalimah yang berada selepasnya.  
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Contoh : Surah ‘Abasa (80) Ayat 26 

 
 

Contoh : Surah ‘Abasa (80) Ayat 27 

 
 
Contoh : Surah Al-Fajr (89) Ayat 19 

 
 
 
MAD FAR’I 
 
Mad Far'I (  الم     د الف     رعي ) ialah Mad yang telah ditambah lebih panjang bacaannya dari Mad Asli 
disebabkan terdapat Hamzah ( ء ) atau tanda Sukun ( ْ ) selepas huruf Mad. 
 
Mad Far’I terbahagi kepada Muttasil, Munfasil, Aridh Lissukun, Badal, Lazim. 
 
Mad Muttasil ( المتص       ل ) 
 
Mad Muttasil iaitu berangkai ( المتص        ل ) ialah Huruf Mad yang bertemu dengan huruf Hamzah 
dalam kalimah yang sama. Ia dinamakan Mad Muttasil kerana huruf Mad bertemu dengan huruf 
Hamzah di dalam satu kalimah. Mad Muttasil ialah Mad wajib dan kadar bacaannya adalah empat 
harakat, lima harakat atau enam harakat ketika berhenti.  
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Contoh : Surah Ar-Ra’d (13) Ayat 21 

 
 

Contoh : Surah Al-Insaan (76) Ayat 22 

 
 
 
Mad Munfasil ( المنفص          ل ) 
 
Mad Munfasil iaitu bercerai ( المنفص           ل ) ialah huruf Mad yang disusuli oleh huruf Hamzah 
(secara berasingan) yang terdapat pada awal kalimah berikutnya. Ia dinamakan Mad Munfasil 
ialah kerana huruf Mad terpisah dari huruf Hamzah yang terletak di dalam kalimah yang lain. 
Hukumnya: Harus membacanya secara pendek dengan kadar dua harakat, empat harakat atau 
lima harakat mengikut bacaan riwayat Hafs. Mad SilahKubra (iaitu huruf Wau kecil yang terdapat 
selepas Ha' Dhamir berbaris hadapan ( ُـھ ) dan huruf Ya' kecil terletak selepas huruf Ha' Dhamir 
berbaris bawah ( ِـھ ) juga termasuk di dalam hukum Mad Munfasil. Apabila terdapat huruf 
Hamzah yang berada dalam keadaan berasingan di dalam kalimah berikutnya selepas huruf Wau 
Silah dan Ya' Silah, hukumnya adalah mengikut hukum Mad Munfasil jika dalam keadaan 
sambung tetapi jika dalam keadaan berhenti, ia tidak boleh dibaca secara Mad.  

Contoh : Surah A-li ‘Imraan (3) Ayat 147 
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Contoh : Surah Saad (38) Ayat 41 

 
 

Contoh : Surah Saad (38) Ayat 41 

 
 
 
Mad 'Aridh ( الع    ارض للس        كون ) 
 
Mad 'Aridh (  الع       ارض للس       كون ) ialah Mad yang bertemu dengan huruf Lin Sukun Aridh 
(Sukun yang mendatang) kerana ingin menghentikan bacaan. Ia dinamakan 'Aridh (mendatang) 
ialah kerana huruf terakhir di dalam kalimah tersebut terpaksa dibaca dengan Sukun kerana 
memberhentikan bacaan padanya, jika sekiranya bacaan disambung, ia akan menjadi Mad Tabi'i.  
 
Hukumnya: Harus membacanya dengan tiga bentuk bacaan: Membaca secara pendek dengan 
kadar dua harakat, membaca secara pertengahan dengan kadar empat harakat dan membacanya 
secara sempurna dengan kadar enam harakat seperti: ( الحم         د الله رب الع         المین ). 
 
Mad 'Aridh mengambil hukum Mad Lin iaitu memanjangkan bacaan Wau dan Ya' Sukun dan 
terdapat huruf berbaris atas sebelum Wau dan Ya' ketika berhenti. Ia dinamakan dengan nama 
tersebut ialah kerana sebutannya terlalu lembut dan mudah seperti di dalam ayat:                       
  ( فلیعب        دوا رب ھ        ذا البی        ت   )

 
Contoh : Surah Al-Fajr (89) Ayat 6 
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Contoh : Surah Al-Fajr (89) Ayat 7 

 
 
Mad Badal ( الب     دل ) 
 
Mad Badal ( الب       دل ) ialah huruf Hamzah berada sebelum huruf Mad di dalam satu kalimah dan 
tidak terdapat huruf Hamzah atau Sukun selepas huruf Mad. Ia dinamakan dengan Mad Badal 
ialah kerana kebiasaannya huruf Mad ditukar dari huruf Hamzah kerana asal Mad Badal ialah 
bertemu dua Hamzah di dalam satu kalimah di mana Hamzah pertama berbaris hidup dan 
Hamzah kedua berbaris Sukun (mati). 
 
Huruf Hamzah kedua ditukar kepada huruf Mad mengikut baris huruf Hamzah pertama untuk 
meringankan bacaan. Jika huruf Hamzah pertama berbaris di atas, huruf Hamzah kedua ditukar 
menjadi huruf Alif ( ا ) seperti: ( آمن  وا ) kerana asalnya ( ءأمن  وا ). 
 
Jika huruf Hamzah pertama berbaris di bawah, huruf Hamzah kedua ditukarkan menjadi huruf Ya' 
seperti: ( إیمان     ا ) kerana asalnya ( إئمان     ا ). 
 
Sekiranya huruf Hamzah pertama berbaris hadapan, huruf Hamzah kedua ditukar menjadi huruf 
Wau ( و ) seperti: ( أوت    وا ) kerana asalnya ( أؤت    وا ). 
 
Hukumnya: Ia dibaca secara Mad dengan kadar dua harakat seperti Mad Tabi'i.  

 
Contoh : Surah A-li ’Imraan (3) Ayat 173 
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Contoh : Surah Al-An’aam (6) Ayat 74 

 
 
 
MAD LAZIM  (   الم  د ال  لازم ) 
 
Mad Lazim (  الم   د ال   لازم ) iaitu huruf Mad yang disusuli dengan tanda Sukun asli tetap di dalam 
bacaan bersambung atau berhenti sama ada di dalam satu kalimah atau harf (sendi nama). 
 
Ia dinamakan Mad Lazim (Tetap) ialah kerana bacaannya mestilah dibaca dengan enam harakat 
tanpa berubah, begitu juga kerana sebabnya iaitu Sukun ketika bacaan sambung dan berhenti. 
 
Mad Lazim terbahagi kepada : 4 
 
 
Mad Lazim Harfi Muthaqqal ( الم     د ال     لازم الح     رفي المثق     ل ) 
 
Mad Lazim Harfi Muthaqqal (   الم      د ال      لازم الح      رفي المثق      ل ) ialah huruf Mad yang disusuli 
dengan Sukun asli pada salah satu huruf hijaiah dengan syarat ia bertasydid.  
 
Ia dinamakan Harfi ialah kerana terdapat Sukun asli pada salah satu huruf hijaiah yang berada 
selepas huruf Mad di permulaan surah.  
 
Ia dinamakan Muthaqqal ialah kerana terlalu berat untuk menyebutnya disebabkan terdapat 
Tasydid pada Sukunnya. Hukumnya adalah wajib dibaca secara Mad enam harakat seperti huruf 
Lam di dalam kalimah ( ال   م ) 

 
 

Contoh : Surah Al-Baqarah (2) Ayat 1 
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Contoh : Surah Al-A’raaf (7) Ayat 1 

 
 
Mad Lazim Harfi Mukhaffaf (    الم    د ال    لازم الح    رفي المخف    ف ) 
 
Iaitu selepas huruf Mad terdapat Sukun asli pada salah satu huruf hijaiah yang tidak bertasydid. Ia 
dinamakan Mukhaffaf kerana sebutannya terlalu ringan disebabkan ia tidak bertasydid dan tidak 
berdengung seperti huruf Mim di dalam ( ال   م ). 
 
Perhatian penting: Huruf hijaiah yang terletak di permulaan surah terdiri dari empat belas huruf 
terkumpul di dalam bait syair (    ص    لھ س    حیرا م    ن قطع     ك ) dan ia terbahagi kepada empat 
bahagian;  
 
Pertama: Ejaannya terbentuk dari tiga huruf di mana terdapat huruf Mad di pertengahannya. Ia 
terdiri dari tujuh huruf yang terkumpul di dalam bait syair ( ك    م عس    ل نق    ص ) kecuali huruf 'Ain. 
Bahagian ini dibaca enam harakat dengan sempurna.  
 
Kedua: Ejaannya terbentuk dari tiga huruf di mana huruf Lin terdapat di pertengahannya iaitu huruf 
'Ain. Huruf ini harus disempurnakan dengan bacaan enam harakat dan bacaan pertengahan 
empat harakat.  
 
Ketiga: Ejaannya terbentuk dari dua huruf di mana huruf keduanya ialah huruf Mad dan huruf-
hurufnya adalah sebanyak lima huruf yang terhimpun dalam bait syair (   طھر حي ). 
Bahagian ini dibaca secara Mad Tabi'i dengan kadar dua harakat.  
 
Keempat: Ejaannya terbentuk dari tiga huruf di mana tidak terdapat satupun huruf Mad di 
pertengahannya. Ia terdiri dari satu huruf iaitu Alif dan tidak terdapat padanya huruf Mad.  
 

Contoh : Surah Al-Baqarah (2) Ayat 1 
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Contoh : Surah Yunus (10) Ayat 1 

 
 
 
Mad Lazim Kalimi Muthaqqal (    الم    د ال    لازم الكلم    ي المثق    ل ) 
 
Iaitu selepas huruf Mad terdapat huruf bertasydid di dalam satu kalimah, hukumnya ia dibaca 
dengan enam harakat. Ia dinamakan Muthaqqal kerana berat atau susah untuk menyebutnya 
disebabkan terdapat tasydid pada Sukunnya. Contohnya Alif di dalam kalimah ( الض          الین ), 
dari firman Allah s.w.t ( غ       یر المغض       وب علیھ       م ولاالض       الین ) 

 
Contoh : Surah A-li ‘Imraan (3) Ayat 61 

 
 

Contoh : Surah At-Taubah (9) Ayat 36 
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Mad Lazim Kalimi Mukhaffaf   (  م الكلم     ي المخف     ف الم  د ال  لاز ) 
 
Iaitu selepas huruf Mad terdapat huruf Sukun yang tidak bertasydid di dalam satu kalimah. 
Hukumnya wajib dibaca dengan enam harakat. Ia dinamakan dengan Kalimi kerana terdapat 
Sukun asli selepas huruf Mad di dalam satu kalimah. Ia dinamakan Mukhaffaf kerana ringan atau 
mudah menyebutnya disebabkan keadaannya yang tidak bertasydid dan tidak berdengung. 
Contohnya di dalam kalimah ( أالآن  ) di dalam dua tempat surah Yunus ayat lima puluh satu dan 
sembilan puluh satu malah tidak terdapat di dalam al-Quran selain dari dua tempat tersebut.  

 
Contoh : Surah Yunus (10) Ayat 51 

 
 

Contoh : Surah Yunus (10) Ayat 91 
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BAB 9 : BERTEMU DUA SUKUN 
 
Apabila bertemu dua huruf Sukun maka pada ketika itu perlu diselesaikan salah satu dari kedua-
duanya sebagaimana yang telah ditetapkan oleh kaedah Bahasa Arab, sama ada membuang 
huruf pertama yang bersukun atau membariskannya. Perlu diberi perhatian bahawa keadaan 
sebegini diharuskan ketika ingin menyambung bacaan sahaja. 
 
Menggugurkan huruf awal Sukun 
 
Huruf Mad dibuang pada ketika ingin menyambung bacaan sahaja apabila terdapat huruf Hamzah 
yang bersambung selepas huruf Mad. Ia dibuang pada bacaan sahaja tidak pada tulisan kerana 
biasanya ia tercatat di dalam al-Quran seperti: (   إذا الش   مس ك   ورت ). 
 
Kadangkala huruf Mad dibuang pada bacaan sambung dan berhenti kerana ianya tidak tercatat di 
dalam tulisan apabila terdapat selepasnya huruf Hamzah yang bersambung. Contohnya 
membuang huruf Ya' dari kalimah: ( تح     ي ) di dalam ayat al-Quran: 
 .( رب     ي أرن     ي كی     ف تح     ي الموت     ى   )

 
Contoh : Surah A-li ‘Imraan (3) Ayat 5 

 
 

Contoh : Surah A-li ‘Imraan (3) Ayat 5 

 
 

Contoh : Surah Al-Anfaal (8) Ayat 32 
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Membariskan huruf awal Sukun  
 
Untuk menyelesaikan pertemuan dua huruf yang bersukun, perlu dibariskan huruf Sukun yang 
pertama sama ada dengan baris atas, baris bawah atau baris hadapan. 
 
Baris Bawah 
 
Huruf Sukun yang pertama dibariskan dengan baris bawah (untuk mengelakkan) pertemuan dua 
huruf Sukun jika sekiranya huruf Sukun pertama di akhir kalimah pertama dan huruf Sukun kedua 
ialah Hamzah Wasal, berada pada awal kalimah kedua. Di dalam keadaan ini huruf Sukun yang 
pertama dibariskan dengan baris bawah dan Hamzah Wasal digugurkan di dalam bacaan. 
Contohnya ( ق     ل أدع     وا االله ) keadaan demikian bukanlah dalam bentuk huruf tersebut berbaris 
atas dan hadapan. Perhatian penting: Nun yang terbit dari Tanwin jika terdapat Hamzah Wasal 
selepas Nun Tanwin, Nun tersebut dibariskan dengan baris bawah dengan syarat huruf yang 
berbaris ini dibaca di dalam keadaan sambung sahaja contohnya Tanwin dalam kalimah ( عادا ) 
di dalam ayat (  ع   ادا الأول   ى ) dan Lam ( الاس    م ) yang terdapat di dalam surah al-Hujurat 
kerana ia terletak antara dua huruf Hamzah yang bersambung, oleh sebab itu Huruf Lam 
dibariskan dengan baris bawah untuk mengelakkan dari bertemu dua Sukun.  

 
Contoh : Surah An-Nisaa’ (4) Ayat 66 

 
 

Contoh : Surah An-Nisaa’ (4) Ayat 66 
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Contoh : Surah Al-An’aam (6) Ayat 10 

 
 
Baris Atas 
 
Huruf Sukun pertama dibariskan dengan baris atas (untuk mengelak dari bertemu dua Sukun) di 
dalam dua keadaan iaitu:  
Pertama: Nun di dalam kalimah ( مِن ) jika terdapat selepasnya Hamzah yang bersambung 
seperti: (  ی    نوأن   ا عل   ى ذلك   م م   ن الش   اھد ) 
Kedua: Huruf Ya' (ganti nama kepada orang yang bercakap), apabila terdapat Hamzah yang 
bersambung selepasnya seperti: (  أذك      روا نعم      تي ال      تي أنعم      ت علیك      م ) 

 
Contoh : Surah Al-Baqarah (2) Ayat 40 

 
Contoh : Surah Al-Israa’ (17) Ayat 79 

 
Contoh : Surah Maryam (19) Ayat 30 
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Baris Hadapan 
 
Terdapat dua keadaan (untuk mengelak dari bertemu dua huruf Sukun) yang membolehkan 
Sukun pertama dibariskan dengan Dhammah:  
 
Pertama: Huruf Wau yang menunjukkan kepada bilangan ramai apabila terdapat selepasnya 
Hamzah Wasal contohnya: (    فتمن       وا الم       وت إن كنت       م ص       ادقین ) 
 
Kedua: Huruf Mim yang menunjukkan kepada bilangan ramai apabila terdapat selepasnya 
Hamzah Wasal contohnya: (   وس     خر لك     م اللی     ل والنھ     ار )  

 
 

Contoh : Surah Al-Baqarah (2) Ayat 94 

 
 

Contoh : Surah An-Nisaa’ (4) Ayat 42 

 
 

Contoh : Surah An-Nisaa’ (4) Ayat 42 
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BAB 10 : TAFKHIM DAN TARQIQ 
 
Huruf hijaiah terbahagi kepada tiga bahagian dari sudut Tafkhim ( التفخی               م ) dan Tarqiq           
  .( ال             ترقیق )
 
Pertama: Huruf yang sentiasa ditebalkan iaitu Huruf-huruf Isti'la'.  
 
Kedua: Huruf yang kadangkala ditebalkan dan kadangkala dinipiskan bacaannya mengikut 
keadaan ayat. (Alif - Lam Lafaz Allah - Ra'). 
 
Ketiga: Huruf yang sentiasa dinipiskan bacaannya iaitu Huruf Istifal selain daripada huruf Lam dan 
Ra'.  
 
PERINGKAT TAFKHIM  ( التفخی               م ) 
 
Tafkhim ( التفخی               م ) dari sudut bahasa: Gemuk (tebal). 
 
Dari sudut istilah Ilmu Tajwid: Ibarat kekuatan masuk pada bunyi huruf hingga bunyinya memenuhi 
mulut. Huruf Tafkhim terdiri dari tujuh huruf yang terkandung di dalam bait syair                              
 .( خ  ص ض  غط ق  ظ    )
 
Peringkat pertama Tafkhim ialah apabila huruf Tafkhim berbaris atas dan selepasnya terdapat 
huruf Alif contohnya: ( ق   ال ). 

 
Contoh : Surah Al-Qiaamah (75) Ayat 3 

 
 

Contoh : Surah Al-Insaan (76) Ayat 15 

 
 
Peringkat kedua Tafkhim ialah apabila huruf Tafkhim berbaris atas dan tidak ada selepasnya 
huruf Alif contohnya: ( خلقك        م ). 
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Contoh : Surah At-Tahriim (66) Ayat 10 

 
 

Contoh : Surah Al-Mursalaat (77) Ayat 31 

 
 
Peringkat ketiga Tafkhim ialah apabila huruf Tafkhim berbaris hadapan contohnya: ( یق      ول ). 
 

Contoh : Surah Qaaf (50) Ayat 1 

 
 

Contoh : Surah Qaaf (50) Ayat 4 

 
 
Peringkat keempat Tafkhim ialah apabila huruf Tafkhim Sukun contohnya: ( إق   رأ ). 
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Contoh : Surah Al-Jaathiyah (45) Ayat 22 

 
 

Contoh : Surah Al-Ahqaaf (46) Ayat 19 

 
 
Peringkat kelima Tafkhim ialah apabila huruf Tafkhim berbaris bawah contohnya: ( قی      ل ). 
 

Contoh : Surah Adz-Dzaariyaat (51) Ayat 6 

 
 

Contoh : Surah Al-Jumu’ah (62) Ayat 8 
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Mengikut Tempat  
 
Mengikut tempat iaitu khusus dengan kalimah yang dibaca dengan Tarqiq dalam keadaan tertentu 
dan dibaca dengan Tafkhim di dalam keadaan yang lain. Hurufnya adalah sebanyak tiga huruf 
selain dari huruf Istifal iaitu (Alif - Lam Lafaz Allah - Ra'). 
 
Tafkhim 
 
Tafkhim (ditebalkan bacaan) mengikut tempat merangkumi huruf Alif, Lam pada lafaz Allah dan 
Ra'.  
 
Pertama (Alif): Alif dibaca dengan tebal jika ia terletak selepas huruf tebal, contohnya di dalam 
kalimah ( ق   ال ). 
 
Kedua (Lam pada lafaz Allah): Lam pada lafaz Allah dibaca dengan tebal jika ia terletak selepas 
huruf yang berbaris atas, hadapan atau di permulaan kalimah contohnya: ( ق           ال االله),         
 .( االله لاإل     ھ إلا ھ     و ) dan ( عب          د االله)
 
Ketiga (Ra'): Ra' sentiasa dibaca dengan tebal di dalam tiga keadaan iaitu:  
 
Pertama: Jika ia berbaris atas sama ada di awal kalimah, di pertengahan kalimah atau di akhir 
kalimah dengan syarat ia dibaca secara sambung, contohnya  
 .( ربن      ا  - ب          ربكم - لی     س ال     بر أن تول     وا وج     وھكم   )
 
Kedua: Jika ia berbaris hadapan, contohnya ( رزقن     ا - رددت ). 
 
Ketiga: Jika ia berbaris Sukun dan huruf sebelumnya berbaris di atas, di hadapan atau di bawah 
manakala baris bawahnya pula ialah baris asal serta terdapat selepasnya Huruf Isti'la' atau huruf 
sebelumnya berbaris bawah dan baris bawahnya adalah mendatang seperti: 
 .( ارجع  وا - قرط   اس - مرتفق           ا - زرعا )

 
Contoh : Surah Al-Jinn (72) Ayat 19 

 
 

Contoh : Surah Al-Mutaffifiin (83) Ayat 30 
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Tarqiq 
 
Tarqiq mengikut keadaan tempat merangkumi huruf Alif, Lam pada lafaz Allah dan Ra':  
 
Pertama Alif: Alif dibaca dengan nipis apabila ia terletak selepas huruf Tarqiq, contohnya kalimah 
 .( الكت        اب )
 
Kedua Lam pada lafaz Allah: Ia dibaca dengan nipis apabila ia terletak selepas huruf yang 
berbaris bawah, sama ada huruf tersebut bersambung dengannya di dalam satu kalimah atau 
berasingan di dalam dua kalimah contohnya: ( الله) , (بس            م االله  )  
. 
Ketiga Ra': Ra' sentiasa dibaca dengan nipis di dalam tiga keadaan iaitu:  
 
Pertama: Jika ia berbaris bawah contohnya: ( رجال - مریئ      ا ). 
 
Kedua: Jika ia berbaris Sukun dan huruf sebelumnya berbaris bawah asli dan tidak ada huruf 
Isti'la' selepasnya seperti kalimah ( ف     رعون ). 
 
Ketiga: Jika ia berbaris Sukun (Sukun mendatang) kerana memberhentikan bacaan selepas huruf 
Ya' Mad atau Mad Lin, contohnya: (  وھ   و عل   ى ك   ل ش   ئ ق   دیر) ( ذل   ك خ   یر  ). 

 
Contoh: Surah Al-Faatihah (1) Ayat 1 

 
 
 

Contoh : Surah Al-Qamar (54) Ayat 11 

 
 
Tafkhim Lebih Utama 
 
Ra' harus dibaca dengan Tafkhim (tebal) dan Tarqiq (nipis) tetapi jika dibaca dengan Tafkhim 
(tebal) adalah lebih utama di dalam dua keadaan:  
 
Pertama: Jika Ra' dibaca dengan Sukun ketika berhenti bacaan dan huruf sebelumnya berbaris 
atas atau hadapan contohnya: (  إن ھ    ذا إلا ق    ول البش    ر) (  ك      ذبت ثم      ود بالن      ذر ). 
 
Kedua: Jika Ra' dibaca dengan Sukun ketika berhenti bacaan dan huruf sebelumnya berbaris 
Sukun serta didahului dengan huruf yang berbaris atas atau hadapan dan ia dibaca ketika 
sambung dengan baris bawah ( والعص      ر) (والفج        ر  ). 
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Perhatian penting: Sesiapa yang membaca Ra' dengan nipis di dalam keadaan ini bererti dia telah 
melihat kepada hukumnya iaitu wajib dinipiskan ketika sambung disebabkan ia berbaris bawah 
dan sesiapa membacanya dengan tebal bererti dia tidak melihat kepada keadaannya ketika 
sambung tetapi ia melihat kepada Sukun yang mendatang.  
 

Contoh : Surah Al-Qamar (54) Ayat 23 

 
 

Contoh : Surah Al-Muddathhir (74) Ayat 25 

 
 
Tarqiq Lebih Utama 
 
Ra' harus dibaca dengan Tafkhim (tebal) dan Tarqiq (nipis) tetapi jika dibaca dengan Tarqiq 
adalah lebih utama di dalam tiga keadaan iaitu:  
 
Pertama: Jika huruf Ra' dibaca ketika berhenti dengan Sukun dan selepasnya terdapat huruf Ya' 
yang digugurkan untuk meringankan bacaan seperti: ( یس      ر ) di dalam firman Allah s.w.t ( 
 lalu digugurkan Ya' untuk meringankan ( یس      ري ) kerana pada asalnya ( واللی        ل إذا یس        ر
bacaannya.  
 
Kedua: Jika Ra' disukunkan selepas huruf yang berbaris bawah kerana ingin memberhentikan 
bacaan dan kedua-duanya diselangi dengan huruf Isti'la'. Tidak terdapat di dalam al-Quran kecuali 
satu kalimah sahaja iaitu kalimah (  القط     ر) ( وأس     لنا ل     ھ عی     ن القط     ر  ). 
 
Sesiapa yang membacanya dengan nipis bererti dia ingin menyambung bacaan dan sesiapa yang 
membacanya dengan tebal ketika berhenti bacaan bererti dia melihatnya sebagai mendatang.  
 
Ketiga: Jika Ra' Sukun dan huruf sebelumnya berbaris bawah dan selepasnya terdapat huruf 
Isti'la' yang berbaris bawah. Tidak terdapat di dalam al-Quran kecuali satu kalimah sahaja iaitu 
kalimah ( ف     رق) (ك    ل ف    رق ك    الطود  ). 
 
Sesiapa yang membacanya dengan nipis bererti dia melihat kepada baris bawah yang terdapat 
sebelumnya dan dia tidak melihat kepada huruf Isti'la' yang terletak selepasnya kerana ia berbaris 
bawah. Sesiapa membacanya dengan tebal bererti dia melihat kepada huruf Isti'la' yang terletak 
selepasnya dan dia tidak melihat kepada baris bawah yang terletak sebelumnya serta dia tidak 
melihat kepada baris bawah huruf Isti'la'.  
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Contoh : Surah Asy-Syu’araa’ (26) Ayat 63 

 
 

Contoh : Surah Saba’ (34) Ayat 12 

 
 
 
Imalah 
 
Hukum Imalah ( الإمال   ة ) adalah dikhususkan untuk huruf Ra' sahaja. Ra' dibaca dengan nipis 
kerana baris atas yang cenderung kepada baris bawah. Huruf Alif yang cenderung kepada Ya' 
terdapat di dalam satu kalimah sahaja di dalam al-Quran iaitu kalimah ( مجراھا ). 

 
Contoh : Surah Hud (11) Ayat 41 
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BAB 11 : PERTEMUAN HURUF 
 
Setiap dua huruf yang bertemu sama ada dalam bentuk lafaz atau tulisan sahaja, kedua-duanya 
terbahagi kepada empat bahagian iaitu: (Mithlan - Mutaqariban - Mutajanisan - Mutaba'idan). 
 
Ulama Tajwid tidak menyebut hukum tentang Mutaba'idan (Dua Yang Berjauhan) kerana tujuan 
dari mempelajari ilmu ini ialah untuk mengetahui sesuatu yang perlu diidghamkan (dimasukkan) 
atau tidak dan hukum ini tidak terdapat pada Mutaba'idan (Dua Yang Berjauhan). 
 
Mithlan ( المث      لان ). 
 
Dua huruf yang sama makhraj dan sifatnya seperti dua huruf Ba' dan dua huruf Ta' ( ت ). 
 
Mithlan Saghir (  المث        لان الص        غیر ). 
 
Huruf awal Sukun dan huruf yang kedua berbaris. Ia dinamakan Saghir (kecil) kerana huruf 
awalnya berbaris Sukun (mati) dan huruf keduanya berbaris menyebabkan ia mudah dimasukkan 
(diidghamkan). 
 
Hukumnya: Wajib diidghamkan (dimasukkan) kecuali jika huruf awal dari kedua-duanya adalah 
huruf Mad. Dalam keadaan ini wajib diizharkan contohnya: (  ق  الوا وھ  م ) atau huruf awal dari 
kedua-duanya adalah huruf Ha' saktah. Dalam keadaan ini wajib diizharkan kerana mesti diam 
seketika (berhenti tanpa menyambung nafas) yang menegah dari diidghamkan (dimasukkan) 
seperti (  مالی   ھ ھل   ك ). 

 
Contoh : Surah Al-Baqarah (2) Ayat 60 
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Contoh : Surah Al-Maaidah (5) Ayat 61 

 
 
Mithlan Kabir (المث      لان الكب          یر). 
 
Dua huruf yang berbaris. Ia dinamakan Kabir (besar) ialah kerana ia banyak terdapat di dalam al-
Quran dan kerana baris lebih banyak dari Sukun. Hukumnya: Wajib diizharkan (dinyatakan) 
kecuali pada ayat: ( تأمن      ا ) di mana hukumnya mesti diidghamkan (dimasukkan) berserta 
Isymam iaitu memuncungkan dua bibir ke hadapan ketika menyebut huruf Nun Sukun yang 
pertama dan mengidghamkan kepada Nun yang kedua Keadaan ini bertujuan ingin menunjukkan 
bahawa baris asal huruf Nun adalah baris hadapan kerana kalimah ( تأمّنا ) pada asalnya adalah 
               lalu Nun pertama dimasukkan ke dalam Nun kedua menyebabkan ia menjadi ( تأمنن        ا )
 .( تامّنا )

 
Contoh : Surah Al-Baqarah (2) Ayat 131 

 
 

Contoh : Surah Al-Baqarah (2) Ayat 200 
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Mithlan Mutlaq (  المث      لان المطل      ق ). 
 
Huruf awal berbaris hidup dan huruf yang kedua berbaris Sukun (mati).  
Ia dinamakan Mutlaq kerana tidak terikat dengan Saghir (kecil) dan Kabir (besar). 
Hukumnya wajib diizharkan (dinyatakan) di sisi Ahli Qiraat.  
 

Contoh : Surah Al-Baqarah (20 Ayat 106 

 
 

Contoh : Surah Al-Baqarah (20 Ayat 209 

 
 
Mutaqariban ( المتقارب            ان ). 
 
Dua huruf yang makhraj dan sifatnya berdekatan atau makhraj sahaja atau sifat sahaja yang 
berdekatan. 
 
Mutaqariban Saghir ( المتقارب           ان الص           غیر ). 
 
Huruf awal berbaris Sukun (mati) dan huruf kedua berbaris hidup. Ia dinamakan kecil kerana huruf 
awalnya berbaris Sukun (mati) dan huruf keduanya berbaris hidup. Hukumnya: Diizharkan 
(dinyatakan) mengikut pendapat Hafs dan ahli Qiraat selain daripadanya. Walau bagaimanapun 
huruf Lam dan Ra' wajib diidghamkan (dimasukkan) berdasarkan kata sepakat Ahli Qiraat. 
Contohnya: ( ب        ل رفع        ھ االله - ق   ل رب ) kecuali pada ( ب    ل ران ) di mana hukumnya adalah 
Izhar (nyata) kerana mengikut riwayat Hafs terdapat Saktah iaitu diam seketika (berhenti tanpa 
mengambil nafas) yang menghalang dari Idgham (dimasukkan). 
 

 
 
 
 
 
 
 



51 

 
Contoh : Surah Al-Anfaal (8) Ayat 48 

 
 

Contoh : Surah Al-Ahzaab (33) Ayat 10 

 
 
Mutaqariban Kabir (  المتقارب            ان الكب            یر ). 
 
Dua huruf yang berbaris dan ia dinamakan Kabir (besar) adalah disebabkan ia banyak didapati 
dan baris hidup lebih banyak dari baris Sukun (mati). 
 
Hukumnya ialah wajib Izhar.  

 
Contoh : Surah Yusuf (12) Ayat 33 
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Contoh : Surah Al-Israa’ (17) Ayat 42 

 
 
 
Mutaqariban Mutlaq ( المتقارب         ان المطل         ق ). 
 
Huruf awal berbaris hidup dan huruf kedua berbaris Sukun (mati). Ia dinamakan Mutlaq kerana 
tidak terikat dengan Saghir (kecil) atau Kabir (besar). 
 
Hukumnya wajib Izhar (dinyatakan). 

 
Contoh : Surah Yusuf (12) Ayat 10 

 
 

Contoh : Surah Ghaafir (40) Ayat 61 

 
 
Mutajanisan ( المتجانس          ان ). 
 
Dua huruf yang sama makhraj dan berlainan sifat kedua-duanya seperti huruf Dal dan Ta' ( ت ). 
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Mutajanisan Saghir (  المتجانس          ان الص          غیر ). 
 
Huruf pertama berbaris Sukun (mati) dan huruf kedua berbaris hidup. Ia dinamakan kecil kerana 
huruf awal berbaris Sukun (mati) dan huruf kedua berbaris hidup. Hukumnya: Izhar (dinyatakan) 
kecuali pada enam tempat yang perlu diidghamkan (dimasukkan) iaitu: 
 
1- Huruf Ba' ( ب ) selepasnya huruf Mim ( م ) di dalam ayat (  ارك    ب معن    ا ). 
2- Huruf Ta' ( ت ) selepasnya huruf Dal ( د ) contohnya: ( أثقل       ت دع       وا ). 
3- Huruf Ta' ( ت ) selepasnya huruf Ta' ( ط ) contohnya: (  إذ ھم       ت طائفت       ان ). 
4- Huruf Tha' ( ث ) selepasnya huruf Zal ( ذ ) contohnya: ( یلھ      ث ذل      ك ). 
5- Huruf Dal ( د ) selepasnya huruf Ta' ( ت ) contohnya: ( ومھدت ). 
6- Huruf Zal ( ذ ) selepasnya huruf Dza ( ظ ) contohnya: ( إذ ظلمت       م ), manakala Huruf Ta'        
 hukumnya adalah  ,( أحطت   ) :contohnya ( ت ) 'yang terdapat selepasnya huruf Ta ( ط )
Idgham Naqis dengan sepakat Ahli Qiraat.  

 
Contoh : Surah Al-Hijr (15) Ayat 7 

 
 

Contoh : Surah Ar-Ruum (30) Ayat 47 

 
 
 
Mutajanisan Kabir (  المتجانس           ان الكب           یر ). 
 
Dua huruf yang berbaris, ia dinamakan demikian kerana banyak didapati di dalam bacaan begitu 
juga kerana huruf yang berbaris hidup lebih banyak dari yang berbaris Sukun (mati). Hukumnya 
wajib Izhar.  
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Contoh : Surah A-li ‘Imraan (3) Ayat 7 

 
 

Contoh : Surah Al-An’aam (6) Ayat 95 

 
 

Contoh : Surah Hud (11) Ayat 114 

 
 
 
Mutajanisan Mutlaq ( المتجانس        ان المطل        ق ). 
 
Huruf pertama berbaris hidup dan huruf kedua berbaris Sukun (mati). a dinamakan demikian 
kerana tidak terikat dengan Saghir (kecil) atau Kabir (besar). 
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Contoh : Surah Yunus (10) Ayat 106 

 
 

Contoh : Surah Luqman (31) Ayat 34 

 
 

Contoh : Surah Al-Qamar (54) Ayat 46 

 


